
 Rådet for Bæredygtig Udvikling 2022  
 

Møde nr. 4 
 
Referat for rådsmøde torsdag den 17. nov. 2022, Kl. 17.00 til 19.00, Allerød rådhus 
 
Deltagere: Vibeke Højbjerg, Gitte Klein (Grøn Guide), Marianne Thorsø Nielsen, Svava Lykkegaard Hansen, Marianne 
Engberg, Karna Lønne, Anders Mikkelsen og Christoffer Mouritsen. Øvrige deltagere: Michala Tarbo Andersson og 
Flemming Bo Petersen (ref.) fra Natur, Miljø og Klima. Afbud fra: Eric Lerdrup Bourgois, Anders Glümer, Henrik 
Tonnesen og John Frandsen. Lars Jonsson sendte en suppleant: Christoffer Mouritsen.

1. Bemærkninger til mødets struktur og emnevalg 
                                  _____________________________________________________________ 
Beslutning   Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 

 

2. Godkendelse af referat fra sidste møde den. 12/5-22 
Indledning   Referat fra sidste møde er vedlagt.  
 
Referat: Svava havde en rettelse vedr. om kommunens frivillighedspris. Dette rettes.    
                                  _____________________________________________________________ 
Beslutning  Referatet var derefter godkendt. 

 

3. Bordrunde – ordet er frit 
Indledning Hvad rør der sig i baglandet? Fx Varmesituationen; økonomi for den enkelte, 

udfordring for klima, planlægning og bæredygtighed - lokalt og globalt.  
 
Referat: Marianne E.: Vellykket årsmøde i DN (50+ delt.). Indlæg fra borgmesteren (vedlagt). 

Godt med årlig million til biodiversitet, men ikke godt at spare på naturpleje.  
Christoffer oplyste, at en lovet fjordanalyse kommer snarest.  
Karna: Både juletræstænding og haloween succes. Julelyset kun tændt 7-9 & 15-20. 
Hårde tider for de handlende. Karna opfordrer til at købe lokalt.   
Michala orienterede fra forvaltningen bl.a. om fjernvarme i transport korridor, som 
afventer accept fra ny minister.  
Vibeke deltog på borgermøder: I Lynge var der fokus på ”tivolisering i grusgrav. I 
Lillerød var der fokus på varmeplanen. Aktiv debat begge steder. 
Svava: FOMA: brunch (ca. 50 delt.). Vigtigt med kontakt til enlige som savner 
fællesskab. Svava talte for indsats for bløde borgere og en ”direkte linje” til 
rådhuset. Arrangement med Grøn Guide: ”Byt til nyt”/ ”Green Saturday” 26.nov.   
Gitte: Interesse for energi-måleudstyr fylder 3-4 mere end normalt.  
Anders: Problem med lastbiler v. Farremosen og på småveje. jord på vejen fra 
lastbiler (fra grusgrav) gjorde det svært at se afmærkningen.   

                                  ________________________________________________________ 
Beslutning Alle medlemmer var tilfredse med at fortælle / og høre om andre 

rådsmedlemmers bagland: Det fortalte om hvem man er og hvad man 
interesserer sig for.    



4. Grøn Guide – stilling nedlægges, men forening fortsætter 
v. Marianne Thorsø Nielsen og Michala Tarbo Andersson  

Indledning Hvad ligger der i beslutningen? Status for processen. Hvad kan der gøres for 
at fortsætte med den indsats som hidtil har ligget hos den grønne guide? 
Hvad betyder det for RBU?  

 
Referat Marianne TN. fortalte, at foreningen består, og har sendt brev til byrådet 

med anmodning:  ”Foreningen Grøn Guide anmoder byrådet om at bevare 
det nuværende set-up omkring den Grønne Guide, herunder den Grønne 
Guides ansættelse i Natur og Miljø, løn- og personaleadministration, 
kontorlokale på biblioteket, IT og drift, under forudsætning af, at det lykkes 
at skaffe alternativ finansiering til aflønning af den Grønne Guide.” 
 
Drøftet i økonomiudvalget d. 15. nov. Inden for en ”symbolsk” ramme var 
udvalget imødekommende, men bad foreningen beskrive behov og ønsker. 
RBU drøftede sagen.  
Foreningen havde sendt høringssvar om brug af kulturtorvet.  

                                    _____________________________________________________________ 
Beslutning Rådet besluttede at der sendes opbakning til Grøn Guides høringssvar i 

sagen.   

 

5. Sammensætning af Rådet  
Indledning Hvordan skal Rådet fremover være sammensat? Er der brug for nye kræfter 

og at ændre størrelsen af Rådet? Fx lokal klimabevægelse, FOMA og unge.  
 
Referat  Opbakning til at kontakte til klimabevægelsen og FOMA samt inddrage unge 

i rådets arbejde. En gymnasielærer kunne være repræsentant i RBU og 
bindeled til de unge for at opnå kontinuitet. RBU og Allerød gymnasium 
kunne gennemføre workshops mv. og få ideer til aktiviteter inden for temaer 
om bæredygtighed, der havde de unges interesse.  

 
 En ny sammensætning af rådet skal godkendes i MEBU. I samme forbindelse 

kunne MEBU få et oplæg til en ny forretningsorden for RBU. 
                                  _____________________________________________________________ 
Beslutning Forvaltningen kontakter FOMA, klimabevægelse og Allerød Gymnasium.     

 

6. Dialogmøde / samtalemøde med byrådet i 2. kvartal 2023 
v. formandsskabet (Vibeke og Marianne T.N.) 

Indledning Rådet har tidligere besluttet, at søge at indlede dialog med byrådet (og 
MEBU).  Det foreslås, at Rådet drøfter indholdet og evaluerer foregående 
møder.  
 



Rådet kunne nedsætte en arbejdsgruppe til at præcisere indholdet af mødet 
og planlægge forløb og rammer, herunder opdatere rådets forretningsorden. 
Der foreslås møde med MEBU i første kvartal 23 om dialogmøde med byråd.  
Dette kræver anmodning om foretræde. 
 

Referat Inden foretræde for MEBU skal rådet overveje fokus. Aktuelt 2023: 
Biodiversitetshandleplan, Klimaplan (revideres), ny planstrategi samt 
anbefalinger fra opgaveudvalg; om at inddrage verdensmål i byrådets 
beslutninger. Rapporten fra opgaveudvalget tages op på næste rådsmøde.  

 
Anbefalinger skal drøftes med forvaltningens direktør inden de tages op i 
MEBU. Det vil realistisk først blive på et MEBU møde i marts 2023.  
På samtalemødet med politikkerne inden seneste byrådsvalg var der 
interesse for sådanne møder oftere og at tale sammen om bæredygtighed.   

                                  _____________________________________________________________ 
Beslutning Det blev besluttet, at der forud for næste møde arbejdes på et konkret 

forslag med emner for en dialog på et MEBU-møde. Der udsendes 
opfordring til at deltage i et sådan arbejde. Formanden og forvaltningen vil 
samle en arbejdsgruppe der finder emner og tidspunkt for et arrangement 
med byrådet / politikere i Allerød.       

 

7. Eventuelt (med emneforslag):   
Indledning  Borgermøder om kommunens udvikling. De fysiske rammer for kommunens 

udvikling i forhold til bæredygtighed og verdensmål. Kulturtorvet (et sted for 
flere bæredygtige aktiviteter?). En ramme for dialog mellem/med borgerne.      
 

Referat Der var intet at referere, da emnerne blev omtalt og drøftet undervejs.  
_____________________________________________________________ 

 

8. Næste møde i rådet 
                                  _____________________________________________________________ 
Beslutning Forvaltningen foreslår datoer for hele 2023. Fx fire møder og måske et par 

reservationer. Næste møde: inden uge 7. Inden næste uge kunne RBU tale 
om anbefalinger fra opgaveudvalget og emner til dialogen med MEBU 
(og/eller Byrådet). Mødetidspunkt: Kl. 17-19.  
 
Forslag:   
torsdag i uge 6: 9. feb. (papirer til MEBU ons 15. mar. – møde tirs 11. apr.) 
onsdag i uge 19: 10. maj (Byråd tors 25. maj + evt møde med RBU forinden) 
RBU’s møder i efteråret 23 aftales, når møder i byråd og udvalg ligger fast. 

Sekretær 
Flemming Bo Petersen 
Natur, Miljø og Klima 


